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ACTA  DE  LA  VI  SESSIÓ  DEL  CONSELL  DE  PARTICIPACIÓ  CIUTADANA  DE  LA  COMUNITAT
VALENCIANA

El 8 d'abril de 2019, a les 16.00 hores, en la Sala d'actes de la Conselleria d'Educació, Investigació,
Cultura i Esport, situada a l’avinguda de Campanar, núm. 32, de València, s'inicia la VI sessió del
Consell  de  Participació  Ciutadana  de  la  Comunitat  Valenciana,  presidida  pel  conseller  de
Transparència, Responsabilitat Social, Participació i Cooperació, Manuel Alcaraz Ramos. 

Assistents:
• Manuel  Alcaraz  Ramos,  conseller  de Transparència,  Responsabilitat  Social,  Participació  i

Cooperació i president del Consell de Participació Ciutadana de la CV.
• Daría Terrádez Salom, directora general de Relacions amb la Unió Europea i l'Estat, vocal

titular en representació de Presidència de la Generalitat.
• Enric  Juan Alcocer,  director  general  d'Inclusió Social,  en representació de la Conselleria

d'Igualtat i Polítiques Inclusives, amb veu però sense vot, per impossibilitat d'assistir a la
reunió els vocals titular i suplent.

• Rubén Trenzano Juan, director general de Política Lingüística i Gestió del Multilingüisme,
vocal titular en representació de la Conselleria d'Educació, Investigació, Cultura i Esport.

• Delia Álvarez Alonso, directora general de Prevenció d'Incendis Forestals, vocal suplent en
representació  de  la  Conselleria  d'Agricultura,  Medi  Ambient,  Canvi  Climàtic  i
Desenvolupament Rural.

• Rosa Pardo Marín, directora general d'Ordenació del Territori, Urbanisme i Paisatge, vocal
suplent en representació de la Conselleria d'Habitatge, Obres Públiques i Vertebració del
Territori.

• Andrés  Gomis  Fons,  director  general  de  Transparència  i  Participació,  vocal  titular  en
representació  de  la  Conselleria  de  Transparència,  Responsabilitat  Social,  Participació  i
Cooperació.

• M. Walesska Schlesinger, en representació de la Conferència de Rectors de les Universitats
Públiques Valencianes, amb veu però sense vot, per impossibilitat d'assistir a la reunió els
vocals titular i suplent.

• Roberto Bermell Meliá, cap de servei de l'Àrea de Relacions Institucionals i Europees, i de
Vertebració  del  Territori,  vocal  titular  en  representació  de  la  Federació  Valenciana  de
Municipis i Províncies.

• Vicente Rubio, en representació de la Diputació de Castelló, amb veu però sense vot, per
impossibilitat d'assistir a la reunió els vocals titular i suplent.

• Rosa  Martí  Pérez,  tècnica  de  transparència  de  la  Delegació  de  Transparència  i  Govern
Obert, vocal suplent en representació de la Diputació Provincial de València.

•  Sonia  Ibáñez  Abad,  vocal  titular  en representació  del  Consell  Escolar  de  la  Comunitat
Valenciana.
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• Vicente Inglada Alcaide, de l'Associació de la Unió de Consumidors de la Comunitat Valenciana,
vocal  suplent  en  representació  del  Consell  de  Consumidors  i  Usuaris  de  la  Comunitat
Valenciana.

• Eugenia Garrigues  Francés,  de l'associació de mestresses  de casa i  consumidors  Tyrius,  en
representació del Consell Valencià de la Dona.

• José Antonio Gallego Peremarch, de LARES, vocal suplent en representació del Consell Valencià
de Persones Majors.

• Isabel  Dolz  Muñoz,  vocal  titular  en  representació  del  Consell  de  Salut  de  la  Comunitat
Valenciana.

• Juan Antonio Caballero Defez, de la Confederació d'Associacions Veïnals i de Consumidors de la
Comunitat  Valenciana-CAVECOVA,  vocal  suplent  en  representació  de  federacions,
confederacions i associacions de defensa dels drets de veïnes i veïns.

• Óscar  Góngora  Pérez,  de  la  Federació  d'Entitats  Culturals  Andaluses  de  la  Comunitat
Valenciana,  vocal  titular  en  representació  de  cases  regionals  i  federacions  d'associacions
d'altres comunitats autònomes en la Comunitat Valenciana.

• Silvia Ramos Moliner, de la Plataforma del Voluntariat de la Comunitat Valenciana, vocal titular
en representació d'entitats solidàries de voluntariat.

• Miguel Mérida Gestoso, de Creu Roja, vocal titular en representació d'entitats solidàries del
voluntariat.

• María  Ruiz  Tormos,  de  Creu  Roja,  vocal  suplent  en  representació  d'entitats  solidàries  del
voluntariat.

• Amalia  Alba  Tarazona,  vocal  suplent  en  representació  de  les  dones  progressistes  de  la
Comunitat Valenciana.

• María  Jarga  Juan,  del  Col·lectiu  Lambda,  en  representació  d'entitats  coordinadores  i
organitzacions per la defensa dels drets dels col·lectius LGTBI i la diversitat sexual, amb veu
però sense vot, per impossibilitat d'assistir a la reunió els vocals titular i suplent.

• Dolores Ruano Carrascosa, de COCEMFE, en representació de les organitzacions i associacions
en defensa i promoció dels drets de les persones amb diversitat funcional, amb veu però sense
vot, per impossibilitat d'assistir a la reunió els vocals titular i suplent.

• Carolina Galiana Sanchís,  de  la  Federació de Persones Sordes de la Comunitat  Valenciana-
FESORD CV, vocal titular en representació d'organitzacions i associacions de defensa i promoció
dels drets de les persones amb diversitat funcional.

• Emilio  Marmaneu  Moliner,  de  la  Federació  d'Associacions  d'Alzheimer  de  la  Comunitat
Valenciana, vocal titular en representació d'organitzacions i associacions d'atenció a persones
amb problemes de salut que treballen per la millora de la qualitat de vida de les persones
afectades i l'entorn familiar i social.

• Jaume  Durá  Tohus,  vocal  titular  en  representació  de  CEAR-Comissió  Espanyola  d'Ajuda  al
Refugiat.
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• Irene Mateu Andreu,  cap de servei  de Participació de la  Ciutadania i  de  la Societat  Civil  i
secretària del Consell de Participació Ciutadana de la C.V.

Assisteix, com a personal de suport de la Direcció General, la funcionària Eva Ruiz.

Inicia  la  sessió,  Manuel  Alcaraz,  conseller  de  Transparència,  Responsabilitat  Social,  Participació  i
Cooperació, en la seua condició de president del Consell de Participació Ciutadana per a agrair a totes
les persones la seua assistència a la VI sessió del Consell de Participació Ciutadana de la Comunitat
Valenciana.

PUNT 1r. Aprovació de l'acta de la sessió anterior de data 21 DE NOVEMBRE DE 2018.

El  conseller  de  Transparència,  Responsabilitat  Social,  Participació  i  Cooperació,  Manuel  Alcaraz,
pregunta a tots els assistents si hi ha alguna observació a l'acta de la sessió anterior i, com que no hi
ha intervencions, aquesta queda aprovada.

PUNT 2n. SITUACIÓ PROCEDIMENT DE CONCESSIÓ SUBVENCIONS 2019.

Manuel Alcaraz presenta als assistents al nou director general de Transparència i Participació, Andrés
Gomis Fons, qui pren la paraula per a abordar aquest punt de l'ordre del dia, explicant les dades més
rellevants de les subvencions 2019.

D'una banda, s'informa que el crèdit per a 2019 és de 575.000€, la qual cosa suposa un increment del
10% respecte a 2018.

S'han presentat un total de 204 sol·licituds que encara es troben en fase de revisió, per la qual cosa
aquest nombre podria variar (sol·licituds errònies, repetides, etc.).

Com  a  novetat  enguany  s'informa  també  que  s'ha  publicat  en  la  pàgina  web  una  guia  de
recomanacions per a la tramitació de les subvencions. A més, s'avisa que, per a la justificació de les
subvencions concedides també es publicarà una guia orientativa.

Pren la paraula Irene Mateu, secretària del Consell de Participació Ciutadana de la CV. i cap de servei
de Participació de la Ciutadania i de la Societat Civil per a continuar exposant aquest punt.

Com a novetat, explica que s'han modificat els límits en les partides pressupostàries. 
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Respecte a les despeses directes, s'ha eliminat el límit del 85% i queda per tant al 100%, sempre que
aquestes  despeses  estiguen  directament  relacionades  amb  l'activitat.  Dins  d'aquestes  despeses
s'adverteix que les de transport només podran ser subvencionades sempre que hagen sigut detallades
en el pressupost i siguen imprescindibles per a la realització del projecte. Respecte a l'allotjament serà
imprescindible l'aprovació prèvia de la Direcció General. Així mateix, les despeses de  catering s'han
limitat a 350 € amb la finalitat de donar més espai a les activitats. Finalment s'informa que no són
subvencionables ni les despeses per a l'adquisició de béns inventariables ni els premis, donacions o
ajudes a altres entitats.

Respecte a les despeses indirectes de funcionament el límit s'ha establit en el 30%.

Les despeses de contractació de personal es manté el mateix límit (75%).

Una novetat important d'enguany és la bestreta del 60% de la quantitat subvencionada, mitjançant
transferència. Respecte a aquest punt explica Irene Mateu que és molt important que, els qui l'hagen
sol·licitada,  han  de  realitzar  molt  bé  la  justificació,  ja  que,  si  no  es  fa  correctament,  hauran  de
reintegrar-la amb els corresponents interessos de demora, a comptar des del dia en què es va rebre
aquesta bestreta.

Intervé Vicente Inglada, de l'Associació de la Unió de Consumidors de la Comunitat Valenciana, per a
preguntar si, quan se sol·licita la bestreta, ha de fer-se la justificació en el moment de l'avançament o
si es justifica, com sempre, al final. Irene Mateu aclareix la qüestió indicant que, hi haja o no hi haja
bestreta, la justificació es realitzarà una única vegada, abans del 31 d'octubre. Així mateix, aprofita per
a explicar que en moltes ocasions ha succeït que el que s'ha justificat difereix del projecte inicial. Per
això, enguany, s'ha limitat el pressupost per partides, amb un marge d'un 30% de desviació respecte
del projecte inicial.  Així mateix recorda a tots els assistents que les despeses han d'estar pagades
abans d'aquella data.

Vicente Inglada torna a prendre la paraula per a felicitar la Conselleria per la implantació d'aquesta
bestreta. 

Carolina Galiana, de FESORD, intervé per a preguntar per la data de concessió de les subvencions.
Irene Mateu respon que s'espera que les llistes provisionals es publiquen a primers de maig i aprofita
per a aclarir que, en aquest moment, s'estan realitzant els requeriments, la qual cosa implica temps
afegits per a la seua resolució. Sobre això, Irene Mateu informa que, enguany, les llistes provisionals es
publicaran en la web, i no en el DOGV, amb la qual cosa es guanyarà una mica de temps. 

No havent-hi cap intervenció, es passa al següent punt de l'ordre del dia.
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PUNT 3r. BALANÇ LEGISLATURA

Andrés Gomis pren la paraula per a abordar el repàs de la gestió dels 4 anys de la legislatura, amb
punt de partida l'any 2015. Explica que en legislatures anteriors es partia d'un concepte reduït de la
participació i que la política, en aquesta matèria, era pràcticament inexistent.

No obstant això, l'actual govern ha tractat de canviar la forma en què les institucions es relacionen
amb la ciutadania, apostant per una acció dirigida a polítiques més participatives i pròximes.

S'iniciaren aquestes polítiques amb la realització d'unes jornades de diagnòstic, a 2015, per a veure
l'estat de la participació de la societat.

Així mateix s'han creat nous espais de participació i interlocució, com aquest mateix Consell, que es va
crear 2016 i del qual es realitzen 3 sessions a l'any. Fins hui s'han realitzat 6 reunions en les quals s'han
tractat importants temes com és, per exemple, l’avantprojecte de Llei de Govern Obert.

També s'ha creat el consell CEVEX, incrementant el pes dels centres valencians a l'exterior. D'aquest
consell es realitzen 2 anuals. Fins hui s'han realitzat 5 sessions de les quals han eixit projectes tals com
el Congrés CEVEX, que es va realitzar en 2018 a Alacant i al qual van assistir representants de 28
CEVEX.

Així mateix, es va canviar l'estructura de les subvencions realitzant-se unes noves bases en 2016 en les
quals les subvencions es configuren com un procediment de concurrència competitiva en el qual es
van  diferencien  clarament  quatre  grups  de  beneficiaris:  entitats  ciutadanes,  entitats  locals,  cases
regionals  i  centres  valencians  a  l'exterior.  Per  a  tots  ells  s'ha  ampliat  el  pressupost  destinat  a
subvencions i s’han finançat en aquests quatre anys 134 projectes d'entitats ciutadanes, 126 d'entitats
locals, 53 de cases regionals i 69 de CEVEX.

També s'han dut a terme noves línies estratègiques participatives per a formació i  investigació en
matèria de transparència i participació com, per exemple, la Càtedra de Govern Obert en la Universitat
de València (PAGODA).
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En 2018, a més, es va signar un conveni amb la Fundació Horta Sud, de campanya i  promoció de
l'associacionisme en el qual s'incloïen eines tals com una web, vídeos, documentals, etc.

També,  i  amb  la  finalitat  de  fomentar  l'associacionisme,  s'han  suprimit  les  taxes  de  registre
d'associacions. Així mateix s'han agilitat tràmits a través de GVA Oberta (consulta prèvia, audiència,
etc.).
S'han dut a terme actuacions que faciliten la relació entre institucions i ciutadania com per exemple, la
implantació de l'Auditoria Ciutadana com a mecanisme de transparència en l'activitat pública o, la Llei
Reguladora  de  l'Activitat  dels  Grups  d'Interés  de  la  CV,  que  pretén  garantir  la  transparència  en
iniciatives normatives i polítiques públiques.

També s'ha realitzat el programa Palaus Transparents, el qual dona accessibilitat al patrimoni cultural
valencià, eliminant barreres entre les institucions i la ciutadania i en el qual s'han registrat més de
10.000 visites i que inclou, a més, vídeos i una app.

Així mateix s'ha dut a terme el fòrum Diàlegs d’Estiu, que incloïa activitats i tallers a través dels quals
els ciutadans poden interpel·lar els consellers i organismes de la nostra comunitat.

No obstant això, no totes les iniciatives han pogut realitzar-se. Així, per exemple, la Llei de Govern
Obert  (que s'espera poder  recuperar-la  en la pròxima legislatura)  o  el  Portal  de  Participació,  han
quedat pendents.

Tampoc s'ha realitzat la prestació del servei d'assessorament integral a l'associacionisme, el qual es va
oferir com a contracte de servei en una primera licitació i va quedar desert.

També ha quedat pendent el pla de foment de l'associacionisme.

Finalment s'informa que es continua treballant en el Portal de Participació GVA Participa, realitzat en
col·laboració amb la DGTIC, del qual es realitza en aquest consell una presentació.

Aquest portal suposa una millora substancial atés que reuneix, en una sola eina, diferents recursos
d'interés,  mecanismes  de  participació,  convocatòries  de  subvencions,  òrgans  de  participació  i
informació  relativa als  centres  valencians  en  l'exterior.  Faltaria  implementar  la  interacció entre  la
ciutadania  i  l'administració.  Es  pretén  millorar  aquesta  interacció  abans  de  la  seua  presentació
definitiva.
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S'espera  que  els  projectes  que  han  quedat  pendents  puguen  continuar  endavant  en  la  pròxima
legislatura  i  que  també  es  realitzen  nous  projectes  enfocats  a  enfortir  la  participació  i
l'associacionisme.

Intervé Vicente Inglada novament per a deixar constar que aquesta legislatura ha suposat una bona
gestió, amb un aire fresc i necessari, sobretot, perquè ha sabut integrar la ciutadania. També afig que
la Llei de Govern Obert no pot caure en sac foradat i que és un treball que hauria de continuar en la
pròxima legislatura. Així mateix, valora la gestió de les subvencions de manera positiva, ja que s'ha
passat  de  concedir-les  mitjançant  convenis  a  fer-ho  a  través  d'un  procediment  de  concurrència
competitiva, la qual cosa ha obligat les associacions a millorar els seus projectes. Finalment afig que,
en  la  pròxima  legislatura,  la  Conselleria  de  Transparència,  Responsabilitat  Social,  Participació  i
Cooperació, hauria de continuar no solament com a conselleria sinó des d'un punt de vista transversal
respecte de totes les altres.

Intervé ara Juan Antonio Caballero per a deixar constància que l'existència d'aquesta conselleria ha
sigut un èxit, si bé ha faltat temps per a la Llei de Govern Obert. Així mateix expressa el seu agraïment
pel treball realitzat i posa l'accent principalment que aquest Consell ha de pronunciar-se perquè la
Conselleria de Transparència, Responsabilitat Social, Participació i Cooperació continue existint en la
pròxima legislatura i manifesta, a més, el seu desig que quede reflectit en acta.

Intervé  Miguel  Mérida,  de  Creu  Roja,  per  a  afegir  que  un  dels  objectius  ha  de  ser  fomentar  la
participació a través de l'opinió, el debat, etc., i expressa, a més, el seu agraïment als funcionaris per
aquests quatre anys de gestió.

Finalment intervé Manuel Alcaraz,  conseller de Transparència,  Responsabilitat  Social,  Participació i
Cooperació, per a acomiadar-se atés que no continuarà en cap càrrec públic. Explica que en aquest
Consell ha pretés fer una cosa nova, una dació de comptes, amb la qual s'ha pretés que aquest fora
obert i transparent.

Explica també que l'avançament electoral ha impedit que s'haja arribat a temps a alguns projectes que
han quedat sense finalitzar com és, per exemple, la Llei de Govern Obert.

En línies generals explica que ha sigut una legislatura difícil de la qual, no obstant això, se sent orgullós
per haver pogut normalitzar la vida democràtica. En aquesta legislatura, s'han aprovat moltes lleis
però també s'han quedat moltes coses per fer.

També vol aclarir que aquesta conselleria no es va crear amb la finalitat de perseguir a ningú sinó amb
l'objectiu de fer polítiques d'integritat. Així mateix, explica Manuel Alcaraz que, en el seu moment, es
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va  decidir  prioritzar  la  transparència  per  raons  òbvies  per  la  situació  política  a  la  Comunitat
Valenciana. No obstant això, afig que s'ha intentat crear un bloc molt potent en la Llei de Govern
Obert sobre participació entenent, a més, que la participació ha d'anar estretament unida a pràctiques
d'integritat. En definitiva, cal buscar fórmules de participació que servisquen per a generar aliances
que enrobustisquen la nostra societat civil. La qualitat democràtica està molt unida a la transparència i
la participació.

També entén Manuel Alcaraz que cal rebutjar de pla la idea que a més transparència i participació,
més ineficàcia.

En aquesta legislatura han quedat per millorar algunes coses, no obstant això, ja s'han creat les línies
per a fer-ho.

Finalitzada  la  intervenció  de  Manuel  Alcaraz,  conseller  de  Transparència,  Responsabilitat  Social,
Participació i Cooperació, es passa a l'últim ordre del dia.

PUNT 4t. PRECS I PREGUNTES.
Com que no hi ha intervencions, es tanca la sessió a les 17.16 hores.

LA SECRETÀRIA DEL CONSELL DE PARTICIPACIÓ CIUTADANA DE LA CV.
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